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Több
a baleset

Rassz a hír, de sajnos 
igaz. Az év eltelt időszaká
ban kilenc baleset tör
tént vállalatunknál. A 
tavalyi egész évi tíz bal
esethez viszonyítva ez 
ncjy szám. Az előző 
évek negyedik negyedévi 
baleseti számai azt mu
tatják, hogy az év utolsó 
három hónapja még 
két-három balesetet tar
togat és ha ezek bekö
vetkeznek, az azt jelenti, 
hogy a baleseti helyze
tünk mindenféle viszonyí
tásban romlott.

A balesetek megoszlá
sa a vállalaton belül tel
jesen rapszodikus. Nem 
beszélhetünk jellemző bal
eseti veszélyforrásról. A 
baleseteket előidéző okok: 
a figyelmetlen munkavég
zés négy esetben, sza
bálytalan munkavégzés 
három esetben, fegyel
mezetlenség egy esetben, 
és a berendezési tárgyak 
hiányossága két esetben.

Eredménynek számít, 
hogy a gépek által oko
zott balesetek száma csök
kent, ez azt bizonyítja, 
hogy főleg a technológiai 
osztályokon javult a mun
kafegyelem és a gépek 
kezelése közben kevesebb 
szabálytalanságot követ
nek el dolgozóink,

A baleseteink többsége 
a kiszolgáló osztályok dol
gozóit érte. Az anyag- 
mozgatásnál két baleset, 
karbantartásnál két bal
eset, gondnokságnál két 
beleset, munkaügyi osz
tálynál egy baleset tör
tént, ezzel szemben a 
technológiai osztályokon 
csak két baleset fordult 
elő, és ezek közül is az 
egyik előidézője a terme
léssel párhuzamosan a 
külső vállalat által vég
zett ablakkarbantartási 
munkák során keletkezett.

A balesetek súlyossága 
csökkent. 1975-ben 56
”ap jutott egy balesetre, 
’976-ban már csak 20 
n0pf ebben az évben pe
dig 15 kiesett munkanap 
iut egy balesetre.

A filterrúdgyártóknál a 
’Zenes gépeknek külön 
helyiség kialakításával a 
’zénpor szennyezést kis 
területre sikerült csökken
teni. A kreppelő üzem- 
'észben csökkent a hőár- 
tolom. A hőközpontban is 
ÍOvultak a munkakörülmé
nyek. A berendezések kap
csolása, és működésük
nek figyelése egyszerűsö
dött

A gyártási és csomogo- 
dsi osztályon a zajárta- 

csökkentésében nem
'Örtént előrelépés. Az év 
utolsó negyedévében még 
ehet segíteni ezen, ha 
’negtaláljuk a megfelelő 
Módszert. Ehhez kérjük az 
?*plitett osztályok szakem- 
~®reiriek segítségét is. 
Gondolkodjanak a meg
adáson. A kisebb rész- 
’'edir.ények is közelebb 
hznek az ártalom teljes 
(tgszüntetéséhez, ezzel 
jiyiitt a jobb munkakö- 
nimények kialakításához.

Perloky József

Munkások és műszakiak a nyári nagyjavításról

Augusztus 
14-től
ismét termel 
a gyárunk
Új berendezések, 
jobb munka- 
körülmények

Két hétig nem hallottuk a 
megszokott zakatolást,, szokat
lan csend lett á gyártási épü
letben. Ez azonban nem azt je
lentette, hogy a munka telje
sen leállt, a karbantartás szak
emberei foglalták le a gépeket, 
és dolgoztak azért, hogy újból 
egy évig biztosítsák a termelés 
zavartalanságát. Egy ilyen nagy 
munka igen alapos előkészítést 
kíván, mert a határidőt nem 
lehet módosítani, jól meg kell 
tervezni az anyagellátást is, 
mert az is meghatározó függ
vénye a sikeres munkának. A 
leállást követő első héten még 
nem értékelhetjük teljes széles
ségében a végzett munka ered
ményét, csak a kezdeti tapasz
talatokról számolhatunk be.

Kajcsa László tmk-üzemve- 
zetővel a tervezés, előkészítés
ről beszélgettünk. Kajcsa elv
társ elmondta, hogy mindenki, 
minden munkacsoport időben, 
írásban megkapta a feladatot. 
Ez nemcsak azért volt jó, mert 
így sokkal jobban lehetett az 
egyes munkákat megszervezni, 
hanem azért is, mert így idő
ben tudtak a megfelelő anya
gok után nézni, a hiányzókat 
beszerezni.

Nagyon jó munkát végeztek 
a dolgozók, erősen „kidolgoz
va” a 8 órás munkaidőt. Kü
lön elismerés illeti a termelés 
területéről jött „vendégmunká
sokat", akik jó hozzáállással 
segítettek a feladatok megol
dásában.

A műszaki osztályon Czina 
Ferenc beszélt arról, hogy 
milyen észrevételeik vannak a 
végzett munkákról, hogyan lát
ják munkájuk eredményét az 
első napokban.

Jó érzés volt hallani, hogy 
elsősorban az emberek becsü
letes helytállását emeli ki. Az 
összeszokottságból adódóan 
mindenki egymásra volt utal
va, nem lehetett „lógást" lát
ni.

Hiányosságot az anyagellá
tásban tapasztaltak, ezzel kap
csolatban az a vélemény, hogy 
a jövőben még alaposabb ter
vezésre lesz szükség.

A műszaki osztály legnagyobb 
feladata az automata dohány
adagoló üzembe helyezése 
volt, amely már kisebb zökke
nőktől eltekintve az összes 
gyártógéphez adagolja a do
hányt.

Mi, akik a leállás idején is 
dolgoztunk, nap mint nap ér
deklődve néztük a papírosz
tályon folyó munkát. A dolgo
zók régi vágyát láttuk megva
lósítani - megépítették a hő
leválasztó zsilipet is. Ezzel a 
kezelőtér — ahol a munka nagy 
része folyik — hőmérséklete 
nagymértékben csökkent.

Pápay Miklós művezető el
mondta, hogy a tmk-val kiala
kult jó kapcsolatnak köszön
hető, hogy a három kreppelő,

a Molins rúdgyártó és a sze- 
nesfiltergyártó nagyjavítása 
már a leállás alatt megtörtént, 
így más munkaterületekre tud
ták összpontosítani az erőket. 
Szűcs Lászlóné és Peterácz 
Vincénével a kreppelőben be
szélgettem. Kíváncsi voltam, 
hogy ők, akik ott dolgoznak, 
milyen változást tapasztalnak.

Szűcs Lászlóné elmondta, 
hogy sajnos még a gép köze
lében elég meleg van, az len
ne ideá'is, ha ott tudnák meg
szüntetni a hőséget.

Kétségtelen, hogy ez is na
gyon sokat javított a helyze
ten — kapcsolódott a beszélge
tésbe Peterácz Vincéné — vi
szont azt tudomásul kell venni, 
hogy ez meleg munkahely.

Az előkészítésben történtek 
a legnagyobb átalakítási, javí
tási munkák.

örömmel számolt be Zcboki 
László, az előkészítési osztály 
művezetője arról, hogy kicse
rélték a keveréktároló kiada
goló rázócsatornáját, így a ko
rábban előfordult kisebb-na- 
gyobb üzemzavarok gyakorla
tilag elmúltak.

A kocsányozógépek egyedi 
porleválasztását megszüntették, 
bekapcsolták a központi por
elszívóba, ezzel megszűnt a ké
zi porszedés, amely egészség- 
ügyi szempontból is igen je
lentős előrelépés.

A laposító henger beszabá
lyozásával javult a kocsányvá- 
gat minősége, a teljes megol
dás azonban az lett volna, ha 
a kocsánynedvesítő csigasor is 
elkészül. Nem a leállás fel
adatai közé tartozik, de Zobo- 
ki László hozzáteszi a beszél
getéshez azt, hogy a techno
lógia tökéletesítése megkíván
ná, hogy a paramétereket meg
vizsgáljuk, és megtaláljuk a 
legkedvezőbbeket, amelyek a 
gyártás szempontjából a leg
jobb vágatot biztosítják. Az 
előkészítés valamennyi gépét 
javították, így már nem került 
sor az étkezők, mosdók festé
sére, mázolására, ezt az elkö
vetkező hetekben fogják a dol
gozók társadalmi munkában el
végezni. Jól bevált az automa
ta dohányadagoló, — folytatja 
Zoboki elvtárs - már abból a 
szempontból is, hogy 8 fő fizi
kai munkaerő szabadult fel. 
Az adagolás még nem megy 
zavartalanul, de a kezdeti kí
sérletezés után ez a probléma 
is megoldódik.

A nyári nagyjavítás alatt dolgozóink egy csoportja a Pécsi Állami Gazdaság Danicz-pusztai üze
mében dolgozott. Felvételünk a gazdaság barack-válogatójában készült

Molnár Jánosné és Kis Deli 
Tivadarné is megerősíti Zoboki 
László művezető megállapítá
sait. Kis Deliné, aki a kocsá- 
nyozón dolgozik, jelentős javu
lást tapasztalt a kocsányvógat 
minőségében. Molnárné a köz
ponti porelszívó előnyéről be
szél és a zavartalan indulásról, 
amit vasárnap éjszaka tapasz
taltak.

A csomagolás irodájára nem 
lehetett ráismerni. Ha nem lá
tom ott Laufer Pétert, talán 
azt hittem volna, hogy rossz 
helyen járok. Ez a szép iroda, 
a rendezett munkahelyek, az 
ízlésesen átalakított mosdók, 
pihenőhelyek az osztály dolgo
zóinak szorgalmát, lelkiismere
tes munkáját dicsérik. A mázo
lást, festést is ők végezték, ez
zel jelentős megtakarítást értek 
el. Laufer Péter elmondta, hogy 
nagyobb munkák nem voltak, 
a készáruszállító konveyort hoz
ták rendbe, az elektromos szer
kezetek javítását végezték el a 
gépeken és elvégezték a kar
tonládák válogatását is. ö is — 
csakúgy mint a többi kollegája 
— megállapította, hogy nagyon 
jó volt az emberek hozzáállá
sa a munkához.

Ilyen jó beindulás még nem 
volt — mondja Bérezési István
ná, a gyártási osztály műveze
tője. Megtörtént az adagoló 
csőpálya és a konveyorpálya 
felújítása, és csakúgy mint a 
többi osztályon itt is a dolgo
zók végezték el a feslés-má- 
zolás munkákat. Régi óhaja 
teljesült a dolgozóknak: meg
épült az étkezőhelyiségben az 
álmennyezet, ezzel nagyban 
csökkent a zaj. Az automata 
dohányadagolóval kapcsolat
ban az a tapasztalata, hogy 
alapjában véve nagyon jó, de 
még az üzemeltetésnél jobb 
összehangolásra van szükség 
ahhoz, hogy a gyártógépekhez 
zavartalanul menjen a vágat.

Rengeteg dologról kellene 
még kérdezősködni, sok ember 
véleményét meg kellett volna 
hallgatni ahhoz, hogy teljes 
képet kapjunk az évi nagykar
bantartás alatt végzett mun
kákról. Ez azonban a cikk ter
jedelméből adódóan nem volt 
lehetséges. Egy dolog azon
ban még belefér ebbe a rö
vid beszámolóba. Köszönet min
den dolgozónak a jól elvégzett 
munkáért.

Sigora Irma

A nyugdíjasok is segítenek

280 mázsa 
alapanyagot 
küldtünk Szolnokra
Jó minőségű az idei dohány

Augusztus elsején megkez
dődött a Hevesi FÉK dohány 
válogatása. A tavalyi év üze
meltetési tapasztalatait felhasz
nálva műszaki problémák nél
kül indultunk. A kezdés még
sem volt zökkenőmentes. A vál
lalt mennyiség minőségi elvó- 
logatásához szükséges 41 fő 
helyett 36 fő (kezdetben 26) az 
állományi létszám, melyből az 
eltelt 15 nap alatt átlagosan 
27 fő dolgozott.

A vállalat különböző üzem
részeiből áthelyezett dolgozók 
nagy része nem szívesen, in
kább csak kényszerítő körül
ményei miatt (családi okok
ból egyműszakos beosztást kér
ve) jött ót a válogatáshoz. A 
15 fő áthelyezett dolgozó közül 
naponta 5-6 fő hiányzik.

Nagy segítséget jelent az 
idén is a nyugdíjas dolgozók 
munkábaállósa. Jelenleg 16 fő 
dolgozik. Közülük négyen vál
lalatunktól mentek nyugdíjba, 
a többség viszont még dohány
levelet sem látott.

Az első napokban műszak

végén úgy búcsúztak, hogy töb
bé már nem jönnek. Ma is itt 
van valamennyi.

Ebben nem kis érdeme van 
a már tavaly is itt dolgozó öt 
nyugdíjasunknak. Név szerint 
Madár Gizella, Gyöngyös Jó- 
zsefné, Seffer Jánosné, Burán 
Albertné, Hiv Mihály. Nyugtat
ták társaikat, elmondták tava
lyi tapasztalataikat.

Azt, hogy szerettek itt lenni, 
megtalálták számításukat. Ezt 
az idei jelenlétük is igazol
ja.

Az aljlevelek miatt a terem 
levegője időnként igen szeny- 
nyezett. Ez a probléma néhány 
napon belül teljesen megszű
nik, mivel a szárítótelepek már 
az anya és hegyleveleket szá
rítják s ezek por és homoktar
talma lényegesen kisebb az 
aljleveleknél.

A korábbi évekhez képest a 
szárítótelepekröl érkező do
hány és innen Szolnokra kül
dött előválogatott osztályos 
anyag szállítása akadozó. Elő
fordul, hogy álltunk dohány
hiány miatt, időnként pedig- 
az el nem szállított, — elválo
gatott — anyag mennyisége 
olyan nagy, hogy a válogatás
hoz szükséges térre is kell ra
kodnunk és ott tárolnunk.

A gépkocsik le- és felraká
sát az elmúlt évhez hasonlóan 
a vállalat anyagmozgatói vál
lalták. A rakodással eddig kü
lönösebb probléma nem volt.

A tavalyi évhez viszonyítva 
jobb minőségű, könnyebben 
válogatható dohány érkezik a 
szárítótelepekről.

A betanulás ideje lejárt, 
már elérjük a kívánt válogatási 
mennyiséget naponta. A kezde
ti nehézségeken túl vagyunk, 
s reméljük, a még fennálló 
problémák is mielőbb megol
dódnak.

Az eddig elválogatott 280 
mázsa anyag osztályának meg
felelő volt. A válogatás minő
ségét az átvevő fermentáló 
vállalat nem kifogásolta.

Tóth Lívia
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Húszezer adat a kartonokon

Az új tagdíjbesoroláson 
dolgoznak aktíváink

Az ÉDOSZ-központ pénzügyi
gazdasági osztályától június 
végén érkezett meg a leirat 
az 1978. évi tagdíjbesorolások 
lebonyolításának feladatairól. 
A leiratban foglaltak végre
hajtásaként először megtervez
tük és sokszorosittattuk a tag- 
díjfizetés alapjául szolgáló 
kereset-összesitő lapokat. En
nek elkészülte után (még jú
lius elején) az akkor 760 főt 
számláló alapszervezet vala
mennyi tagjáról egy-egy ilyen 
összesitőlapot állítottunk ki és 
felkértük a bércsoportot a 
szükséges adatok kiírására. 
Igen jelentős munka ez, hiszen 
mintegy 5—600 tagunknál 12 
hónap, 200 tagnál 4—10 hó
nap adatait kell tételesen az 
összesítőkre felvezetni. Óvatos 
becslések szerint is több mint 
húszezer adat összegyűjtése 
és pontos rögzítése a feladat, 
melyet napi munkájuk zavar
talan ellátása mellett, a sza
badságolási időszakban kell 
megoldania a bércsoport mun
katársainak. Bár ez a munka 
még nem zárult le, mégis: 
szükségesnek tartom lapunk 
nyilvánosságát is felhasználva 
a résztvevőknek a szakszerve
zeti bizottság nevében köszö
netét mondani tevékenységü
kért.

A tagdíj
megállapításról

Az EDOSZ-tól kapott előze
tes információknak megfelelő
en az 1978. évi besorolások 
alapját képező bérek kigyűjté
sénél az előző évek gyakorla
tához képest jelentős változás 
következett be (ezért nem le
hetett az előkészítő munkákat 
korábban kezdeni, mert a vál
tozások mértéke előre nem 
volt pontosan ismeretes).

A legfontosabb változás: az
1978. évi tagdíjakat az 1976- 
os naptári évben elért kere
set és az 1976. évre vonatko
zó, de idén márciusban kifize
tett nyereségrészesedés együt
tes összege alapján kell meg
állapítani. (Mint ismeretes, a 
korábbi rendelkezések szerint 
1978. évre az 1976. második 
és 1977. első félévében elért 
kereset alapján kellett volna 
a tagdíjakat meghatározni.)

Nyilván sokan teszik fel 
most ugyanazt a kérdést, amit
— elsőként olvasva a leiratot
— én kérdeztem' magamtól:

Plasz Mária a pénzügyi osztály élén

Szakácsné Plasz Mária — 
1977. július 1-vel a Pécsi Do
hánygyár pénzügyi osztályveze
tője lett. 1974-ben végzett a 
Marx Károly Közgazdaságtudo
mányi Egyetem belkereskedelmi

A szakszervezeti bizalmiak 
segítségére is számítunk
jó ez nekünk? A tagok több
sége szempontjából előnyös a 
változás, hiszen 1978-ban a 
két évvel korábbi (1976-os) ke
reset alapján fizetjük a tagdí
jat. így az idei évben végre
hajtott bérfejlesztés hatása 
1978-ban a tagdíjaknál még 
nem jelentkezik, sőt: az 1976- 
os bérfejlesztés is csak rész
ben érezteti hatását. Mind
annyian emlékezünk még 
ugyanis arra, hogy az 1976. 
évi bérfejlesztés április 1-től 
lépett hatályba, a múlt év el
ső negyedében tehát még az 
1975-ös bérszínvonal alapján 
számfejtették a keresetünket, s 
ez is tényezője az 1978-ban 
fizetendő tagdíjnak.

A másik jelentős változás: 
az átlagkereset kiszámításánál 
csak a teljes bérhónapok ve
hetők figyelembe. A táppén
zes hónapokat, a fizetés nél
küli szabadságon töltött idő
ket figyelmen kívül kell hagy
ni.

Ugyancsak lényeges válto
zás a jelenlegi szabályokhoz 
képest, hogy 1978-tól az év 
közben történt jelentős és tar
tós keresetcsökkenés esetén a 
várható keresetnek megfelelő 
tagdíjat kell fizetni. Ezzel vég
re orvosolhatók azon tagjaink 
visszatérő panaszai, akik pl. 
a szervizből kerülnek vissza 
véglegesen nappali műszakba, 
vagy egészségi állapotuk rom
lása miatt könnyebb munkát 
kénytelenek vállalni, kevesebb 
bérért. A gyakorlatban ezt 
csak úgy tudjuk megoldani, 
hogy az ilyen tagokat a bi
zalmi javaslata alapján sorol
juk be, hiszen ő ismeri a cso
porthoz tartozó és hasonló 
munkát végző dolgozók kere
setét.

Ami nem
változik... '

Változatlan az alapszervezet 
álláspontja: tagdíjalku to
vábbra sincsl Az eddigiekből 
látható, hogy sem a központi 
irányelvek, sem az alapszerve-

szakán. Két évig az Ikaruszban 
dolgozott, majd a Pécsi Do
hánygyárba került. Az első hó
napokban meg kellett ismer
kedni a helyi szokásokkal, a 
munkarenddel, a különböző 
osztályok feladatával. Ennek 
érdekében majdnem minden 
osztályon eltöltött néhány he
tet. Az ismerkedés után a 
pénzügyi osztályra került. Eb
ben az időben már úgy számolt 
a vállalat vezetősége, hogy ő 
lesz' Dénes Sándor utódja. El
ső pillanatban szerényen sza
badkozik, ne őróla írjak, a be
szélgetés során azonban „be
melegszünk".
- Eddig nem önállóan vé

gezted munkádat. Most, hogy 
a „mélyvízben" vagy, milyen 
elképzeléseid vannak munka- 
területeddel kapcsolatban?

— Igen előnyös helyzetben 
kezdhetem meg komoly fele
lősséggel járó munkámat, hi
szen hónapok óta Dénes Sán
dor alaposan felkészített rá. El
méleti tudásom mellett meg 
kellett szerezni azokat a gya
korlati Ismereteket Is, amelyek 
egy ilyen munkaterületen nél-

zeti gyakorlat nem irányul a 
tagdíjak mértékének erőteljes 
növelésére. Azt azonban min
den tagunktól egyformán kö
telező erővel kell megkíván
nunk, hogy a szabályok sze
rint megállapított tagdíját fi
zesse, méghozzá rendszeresen.

A központi előírásokban vál
tozatlan a korábbi évekhez 
képest, hogy a túlórák után 
számfejtett alapbérek és pót
lékok a tagdíj-megállapításnál 
nem vehetők figyelembe. Ezt 
a gyakorlatban úgy oldjuk 
meg, hogy a havonta elért ke
resetből levonjuk az ilyen cí
men számfejtett összegeket a 
bérösszesítő lapon. így egy
részt a kigyűjtés munkája lett 
kevesebb, másrészt valameny- 
nyiünk számára világosan ki
tűnik: milyen összegeket ha
gyunk figyelmen kívül a fize
tendő tagdíj meghatározásá
nál.

A havi
keresethez

Ugyancsak nem változott az 
a rendelkezés, hogy a bér
alap terhére fizetett pótléko
kat, prémiumokat és jutalma
kat, valamint az év végi ré
szesedés egy hónapra eső 
összegét a tagdíj megállapí
tásánál figyelembe kell venni. 
Az ilyen címen 1976-ban szám
fejtett összegeket tehát a dol
gozó által elért havonkénti 
keresethez külön tételben hoz
zászámítjuk, így az áttekinthe
tőség e téren is biztosított 
lesz.

Végül, de nem utolsósor
ban: változatlanul megtartjuk 
az előző években bevált gya
korlatot, mely szerint a be
sorolási ívek végleges példá
nyainak elkészítése és aláíra
tása előtt a bizalmiakon ke
resztül valamennyi tagunk ke
zébe adjuk a keresetösszesítő 
lapot. Ezzel egyrészt továbbra 
is biztosítjuk a besorolási 
munka nyilvánosságát, más
részt lehetőséget kívánunk ad
ni tagjainknak idén is arra, 
hogy a besorolással kapcso
latos észrevételeiket megfelelő 
időben megtehessék.

Dénes Sándor

külözhetetlenek. A problémáim
mal nem maradtam egyedül, 
mert a pénzügyi osztályon dol
gozó kollégáim messzemenő 
segítséget adnak.
- Mostanában a DH munka- 

rendszer bevezetésével kapcso- 
. latban sok szó esik a különböző 
vezetési stílusokról, módszerek
ről. Kiváncsi voltam, hogy egy 
fiatal szakember — fogékony 
lévén minden újra - hogyan 
fogadja ezeket.

— Ószintén szólva, még nem 
volt időm teljes mélységében 
ezekkel a dolgokkal foglalkoz
ni, hiszen a munkám minden 
időmet betölt. Kész vagyok 
azonban megismerkedni min
den olyan új módszerrel, amely 
azt szolgálja, hogy az emberek 
közötti kapcsolat javuljon, em
beribbé váljon a főnök-beosz
tott viszony, és nem utolsósor
ban javuljon a munka minősé
ge is.
- E rövid idő alatt milyen 

kapcsolatot tudtál kialakítani 
munkatársaiddal?
- Nagyon sokat adok a 

munkatársaim véleményére! A 
jövőben úgy szeretném alakító-

Francia fiatalok látogatása gyárunkban

A francia csoport, a gyár előkészítő üzemrészében. Nagy László felvétele

A magyarországi tapasztalatokról taoolmányl írnak
A városi KISZ-bizottság ven

dégeként városunkban tartóz
kodó francia baloldali fiatalok 
26 főnyi csoportja látogatta 
meg gyárunkat július 19-én. 
Rövid, kölcsönös bemutatkozás 
után vendégeink ifjúsági klu
bunkat keresték fel először, 
ahol Gasteiger Hilda KlSZ-tit- 
kár ismertette gyárunk törté
netét, melyet a gyakorlati is
merkedés, a gyárlátogatás kö
vetett. Vendégeink nagy ér
deklődéssel figyelték a ciga
rettagyártás folyamatát, mivel 
mindannyian először jártak do
hánygyárban. A legtöbb időt 
az előkészítési osztályon és a 
kombináltfilter-rúdgyártó gé
peknél töltötték. Közben csak 
úgy záporoztak felénk a kér
déseik, s mi a nyelvi nehéz
ségeket is beleszámítva igye-

Lövészverseny, 
a 60. évforduló jegyében

A Dohányipari Vállalatok ' 
Trösztje vezérigazgatója 1974- 
ben a dohánygyárak lövészcsa
patai részére vándorserleget 
adományozott.

Emlékeztetem az olvasókat a 
három lebonyolított verseny 
eredményeire:

1974. 1. Debrecen, 2. Pécs, 3. 
Eger, 4. Sátoraljaújhely. 1975:
1. Pécs, 2. Debrecen, 3. Eger,
4. Sátoraljaújhely. 1976: 1.

ni munkastílusunkat, hogy mun
katársaim nyugodtan meg
mondhassák véleményüket, 
meg tudják valósítani elképze
léseiket. Ügy érzem ez az alap
vető feltétele az őszinte, jó 
munkahelyi légkörnek. Szoros 
kapcsolatban vagyunk a szám
viteli osztállyal. A munka jelle
génél fogva - úgy érzem hasz
nos lesz, ha tudatosan törek
szünk munkánk összehangolá
sára, kölcsönös segítségadásra.

A beszélgetés elején büszkén 
mondta, hogy arról írjak, hogy 
felvették az MLEE Szakosító Ta
gozatára a filozófia szakra. Azt 
azonban már nem mondta, 
hogy igen jó eredménnyel. En 
mégis megírom, mert ilyen 
munka mellett tanulni - min
den elismerést megérdemeli
- Közéleti tevékenység?
— KISZ-bizottsági tag vagyok, 

és az SZB számvizsgáló bizott
ságában végzem a szakszerve
zeti pénzgazdálkodás könyvelé
sét, ellenőrzését.

Közhely már, mégis azt mon
dom, hogy őszintén kívánunk e 
nehéz területen jó munkát)

S. I.

keztünk mindenre kiterjedő vá
laszt adni.

A gyárlátogatás után ismét 
a KISZ-klubban telepedtünk 
le, ahol a hivatalos részen 
túljutva, személyes barátkozás- 
ra is jutott idő. Vendégeink 
elmondták, hogy a csoport 
egyetemistákból, tanárokból, 
üzemi oktatási előadókból és 
munkásfiatalokból tevődik ösz- 
sze. Magyarországra a Kultu
rális Kapcsolatok Párizsi Inté
zetének ösztöndíjasaiként ér
keztek, egy hónapra. Ez idő 
alatt bejárják az ország nagy 
részét.

Az egy hónapért cserébe 
egy szociológiái tanulmányt 
kell készíteniük, Magyarország 
szociális helyzete címmel. A 
baráti találkozón elhangzott 
kérdéseik is főleg a vállalat 
szociális ellátottságáról, az itt

Debrecen, 2. Pécs, 3. Eger, 4. 
Sátoraljaújhely.

A megegyezés értelmében 
három első hely a vándorser
leg végleges elnyerését jelenti.

A Magyar Honvédelmi Szö
vetség, a Sátoraljaújhelyi Do
hánygyár lövészklubja a vál
lalat gazdasági vezetésével, 
párt-, szakszervezet, KISZ szer
vezetek egyetértésével a Nagy 
Októberi Szocialista Forrada
lom 60. évfordulójának tisztele
tére honvédelmi jubileumi em
lékversenyt rendez.

Az emlékverseny célja, hogy 
a dohányipari vállalatoknál 
működő lövészcsapatok e ne
ves vetélkedés keretei között 
mérjék össze ügyességüket, tu
dásukat, felkészültségüket. Egy
ben a Debreceni Dohánygyár 
által kezdeményezett és eddig 
három alkalommal megrende
zett vállalatok közötti verseny 
negyedik fordulójának lebonyo
lítása.

A verseny időpontja 1977. 
szeptember 23.

Sportnyelven szólva csapat
összeállítási gondjaink vannak.

A férfi csapat lényegében 
adott, Huber Jenő és Perlaky 
József állandó csapattagok, a 
harmadik fő'még nincs kivá
lasztva, de gondot nem okoz.

A női csapatnál viszont an
nál nagyobb a probléma. Most 
az a feladatunk, hogy a női 
csapat tagjait is kiválasszuk.

A tröszti versenyre való fel
készüléssel párhuzamosan foly
nak a szocialista brigádok kö
zötti lövészversenyek. Klubunk 
előtt most ez a két feladat 
megoldása áll.

dolgozó emberek életéről szólt, 
de szó volt politikai és kultu
rális kérdésekről is. Megbe
széltük életkörülményeinket, 
beszámoltunk terveinkről és 
főként a fiatalokat foglalkoz
tató problémákról volt szó 
részletesen.

A hosszas beszélgetés nem 
vált unalmassá, mivel közben 
alkalmi discósunk segítségével 
zenés műsorról is sikerült gon
doskodnunk. Ennek eredmé
nyeképpen a tánchelyiség 
gyorsan benépesült.

Rendkívül jó hangulatban 
telt el a délután, s bizony 
vendégeink csak a csoport ve
zetőjének többszöri felszólítá
sára indultak vacsorázni.

A kellemes program, az ér
dekes beszélgetések, vélemé
nyünk szerint nagyban előse
gítették a két különböző tár
sadalmi rendszerű országban 
élő fiatalok barátságát és 
egymás problémáinak megis
merését, megértését.

Laufer Péter

Segély
a gyerekeknek

Nőbizottságunk olyan 
feladatot kapott a szak- 
szervezeti bizottságtól jú
liusi ülésén, hogy a válla
latunknál hagyományossá 
vált beiskolázási segélyt 
felmérés alapján kell elbí
rálni. A leimérést a munka- 
területeken a megbízott 
nőbizottsági tagok végez
ték. Célja az egyedülálló 
nők és nagycsaládosok 
egy főre eső jövedelmének 
megállapítása.

A szakszervezeti bizalmi, 
valamint a pártszervezet 
nőfelelősének véleményét 
és segítségét is igénybe 
vette a nőbizottság ebben 
az igen fontos, de nehéz 
leiadat végrehajtásában. A 
beiskolázási segély az ,,R" 
alap terhére, vagyis a nye
reségrészesedésből meg
szavazott 40 000 Ft állt a 
szakszervezeti bizottság 
rendelkezésére.

1977. aug. 16-án a szak- 
szervezeti bizottság dön
tést hozott a felmérés 
alapján. Olyan egyedülálló 
nők és nagycsaládosok 
gvermekeit részesítik se
gélyben, ahol az egy főre 
eső jövedelem 1300 Ft alatt 
van. Egyedülálló nők gyer
mekeinek száma 35 fő, 
személyenként 400 Ft. 
Nagycsaládosok gyerme
keinek száma 66 fő, szemé
lyenként 350 Ft beiskolázá
si segélyben részesülnek.

A beiskolázási segélyt a 
szakszervezeti bizottság ál
tal javasolt leimérés alap
ján, olyan dolgozók részére 
szavaztuk meg, ahol az 
egy főre eső jövedelem a 
legalacsonyabb.

Papp Lenke



Kézi adagolás helyett automata rendszer Társadalmimunkű-lehetőség DH

A
létszám
gondokon
is
enyhít
Egyéves munka eredménye

Augusztus 15-én reggel 
üzemszerűen megindult az 
automatikus vágatadagoló 
rendszer. A már korábban 
felszerelt négy adagolóból ál
ló berendezést — mely a Hár
mas silóhoz lett beállítva — 
még három másik követte. A 
berendezések felszerelését, az 
automatika beszabályozását, 
bejáratását az üzemszerű tér- 
me,és megindulásáig minden
képpen be kellett fejezni, hi
szen a régi, kézi adagolókat 
még a leállás kezdetén eltá
volították helyükről. Üzemelé
si tapasztalatokról még nem 
nagyon számolhatunk be, any- 
nyit azonban már most meg
állapíthatunk, hogy az auto
matikus adagoló rendszer mű
ködése, teljesítőképessége
megfelel az elvárásoknak. 
Több hónap tapasztalatai után 
a módosításokat, ha szüksé
gesek, el lehet végezni. Ilyen 
jellegű feladatot jelent a do- 
hánykiszóródás megakadályo
zása, mely különösen túl szá
raz vágat esetén jelentős. En
nek megoldásán most kísérle
tezik a műszaki fejlesztési cso
port.

Optimális
arányok

A régi, kézi adagolási rend
szert valamennyien ismertük, 
néhány alapvető hibával ren
delkezett ez a rendszer, me
lyeket az automatikus beren
dezés teljes mértékben kikü
szöböl. Ilyen hibák voltak pél
dául, hogy az adagoló sze
mély nem érzékeli azonnal a 
szivólevegő áramlásának meg
indulását, a garatszintingado- 
zás a késedelmes adagolás 
miatt megnő, a leválasztózsi
lipben levő dohányon átáram- 
ló szívólevegő a dohányt erő
teljesen kiszárította; a levegő 
és a szállított dohány mennyi
ségének aránya esetleges 
spontán módon alakult, mesz- 
sze elmaradva az optimálistól. 
Ennek az optimális aránynak 
a biztosítására csak egy gép 
képes. A fenti hibák és a 
munkaerőgondok késztették ar
ra a vállalat műszaki fejlesz
tési csoportját, hogy kísérle
tekbe kezdjen egy olyan au
tomatikus rendszer megvalósí
tása érdekében, amely a ma
gasfokú követelményeket meg
bízhatóan teljesíti.

A több mint egyéves fej
lesztési munka eredményekép
pen egy — jelenleg tizenhat 
Qdagolási hellyel rendelkező 
— olyan berendezés készült

Scheffer Ferenc és Lábad! Árpád az automatikus dohányadagoló 
elektronikáját szerelik. Fotó: Nagy László

el, melynek még a kezelésé
hez sem szükséges munkaerő, 
pusztán időszakos felügyeletet 
és ellenőrzést kell biztosítanir

A berendezés működési el
vét nem akarom ismertetni, 
erre helyszűke miatt sem ke
rülhet sor, másrészt a beren
dezés tervezőjének, Molnár 
Ádám műszaki fejlesztési cso
portvezetőnek hamarosan meg
jelenik egy cikke a Magyar 
Dohányipar című folyóiratban, 
az említett cikk teljes részle
tességgel ismerteti az automa
tika, a vezérlés- és a mecha
nikus részegységek működését, 
az érdeklődők ott elolvashat
ják.

Variációs
lehetőségek

A rendszer megtervezésénél 
alapvető szempontként kellett 
figyelembe venni a Pécsi Do
hánygyár gyártmánystruktúrá
ját, ennek megfelelően kellett 
kiépíteni az adagolási helye
ket, Összesen húsz adagolási 
hellyel rendelkezik az automa
tika, a gyártmányoktól, illetve 
az azokat gyártó gépek szá
mának variációs lehetőségeitől 
függően arra a helyre lehet 
csatlakoztatni a gyártógépe
ket, amelyre szükséges.

Részletes kezelési utasítás 
még nem készült, a műszaki 
fejlesztési csoport jelenleg há
rom műszakban dolgozik, hogy 
az esetleges meghibásodáso
kat azonnal el lehessen hárí
tani, a silókezelők ki lettek 
oktatva, az automatika „érzé
keny pontjait" ismerniök kell. 
Az ő felelősségük fokozott, hi
szen a silók töltéséért ők fe
lelnek, ők állítják át automa
tikus adagolásra a pneumati
kus tengelykapcsolókkal moz
gatott silószalagokat. Nem 
fordulhatnak elő olyan fegyel
mezetlenségek — melyek saj
nos előfordultak —, hogy az 
adagolótornyok tároló-adagoló 
szalagjainak garatja annyira 
feltelt dohánnyal, hogy kézzel 
kellett onnan eltávolítani. Az 
egész berendezés arra hiva
tott, hogy megkönnyítse az 
ember munkáját, fárasztó és 
nehéz tevékenységeket végez
zen el helyette, nem, érdemes 
tehát figyelmetlenségből vagy 
fegyelmezetlenségből adódóan 
kórt tenni a berendezésben.

Két-három hónap eltelte 
után az üzemelési tapasztala
tokról is beszámolunk vállala
tunk dolgozóinak.

Horváth István

Barackszedők Danicz-pusztán

Tizenkét fős brigádunk 
segítette a betakarítást
Asszonyok a válogatóasztalnál

A kertészek szerint a barack 
olyan, mint a tojás. Legalábbis 
úgy illik bánni vele szedés ide
jén, mint a húsvéti hímestojás- 
sal. A Pécsi Állami Gazdaság 
gyümölcsöseiben évente több 

/ mint hatszáz vagon kajszit, őszi
barackot és almát termeszte
nek, amelynek jelentős része 
exportra kerül. A többit pedig

i
a konzervgyárakba szállítják 
feldolgozásra. Evek óta gondot 
jelent a gazdaságnak a mun
kaerőhiány: az őszi almaszüret 
időszakában akár nyolcszáz 
embert is foglalkoztathatnának. 
Eddig főként diákok segítették 
a betekarítási munkákat, az 
elmúlt hónapban viszont üzemi 
munkások, a Pécsi Dohánygyár 
egy asszonybrigádja- két hé
ten ót dolgozott a Danicz pusz
tai és romonyai gyümölcsösök
ben; barackot szedtek és válo
gattak.

— A gyártásban dolgozom — 
mondja Szalai Antalié —, aki 
szintén az állami gazdaság föl
hívására jelentkezett tucatnyi 
munkatársával a nyári betaka
rítási munkára. Az első nap 
esett az eső, alig dolgozhattunk 
valamit, azóta viszont nem 
unatkozunk.

Öltözőbővítés
Vállalatunk létszámának nö

vekedése megkívánja, hogy a 
szociális létesítmények, így az 
öltöző és fürdőépület bővítésé
re sor kerüljön. Ez úgy valósít
ható meg, ha a mostani épüle
tet még egy szinttel megemel
jük. Ennek a tervezését a Pécsi 
Tervező Vállalat vállalta el. Az 
ezzel kapcsolatos megbeszélé
sek, egyeztetések úgy a terve
zőknél, mint a helyszínen is 
megtörténtek. A tervező válla
laton kívül még a KÖJAL-lal is 
kellett egyeztetést végeznünk.' 
A tervező vállalattól az előzetes 
anyagmegrendelést megkap
tuk és e szerint az anyagokat 
megrendeltük. Az építőanyagok 
ideszállítását a Volán Vállalat 
végzi a megadott sürgősségi 
sorrendben. Ezekből a tégla, 
lolyamkavics, homok, a geren
da, béléselemek megérkeztek. 
A megadott terv szerinti kivite
lezésnél — ami júliusban meg

Prekáczka Gyulóné: - öröm
mel jöttünk és a pihenés helyett 
inkább ezt választottuk. A gyár
ban amúgyis a nyári nagykar
bantartást végzik, e munkával 
több hasznot hajtunk. Persze 
nálunk illedelmesebben fogad
ják az új dolgozókat, mint 
ahogy velünk foglalkoztak az 
első napokban.

Kiürülnek a ládák, a váloga
tás megáll. Az asszonyok fel
kelnek a szalag mellől, s Timon 
Béla főkertész irányításával a 
dohánygyáriak is megkezdik az 
előszedést a válogatóépület 
melletti barackosban. Létra 
nincs, így a fiatalabbak állnak 
a magasabb ágakra.. Gyorsan 
telnek a narancssárga fóliából 
készített zsákok. A szomszédos 
soron az állami gazdaság asz- 
szonyai végzik a szedést. Ez az 
a munka, amelynek a gépesí
tése egyelőre elképzelhetetlen. 
Minden szemét külön-külön kell 
leszedni, zsákba rakni, majd 
ügyelve arra, hogy ne zúzódjon, 
a válogatógépre juttatni. A 
szedési folyamatot egyetlen 
szempont határozza meg, az 
érési fok. A késlekedés száz
ezrekbe kerülhet a gazdaság
nak.

A dohánygyáriak munkáját 
megtekintette Irimi Sándor, 
vállalatunk igazgatója és Cseh 
László, a Pécsi Állami Gazda
ság igazgatója is. A gazdaság 
vezetője a következőket mon
dotta a nagy nyári csúcs fel
adatairól.

- A miniszteri utasítás lehe
tőséget biztosított arra vonatko
zólag, hogy több pécsi üzem
mel felvegyük a kapcsolatot. 
Elsőként a Dohánygyárhoz for
dultunk és még a tavasszal a 
vállalati újságjukban, felhívást 
tettünk közzé, hogy a nyári tmk 
ideje alatt szívesen látjuk ba
rackszedésre az asszonyokat. 
Átlagosan tizenketten jönnek 
Daniczra naponta. Elképzelé
sünk, hogy a Pannónia Sörgyár
ral és a Bőrgyárral is felvesszük 
a kapcsolatot, továbbá sze
retnénk, ha a szabad szomba
tokon is segítséget kapnánk a 
pécsi üzemektől. Tudjuk, hogy 
az itteni munkakörülmények 
összehasonlíthatatlanok az 
üzemiekkel. Az ipari munkás is 
láthatja, hogy nálunk egyelőre 
képtelenség a teljes szalagos!- 
tás, a gépesítés. Ok is, mint a

kezdődött — a kőművesekre, vil
lanyszerelőkre, gépészekre 
ugyancsak számítani kell. Mi
vel a mi kis tmk-csoportunk 
nincs berendezkedve nagyobb 
kivitelezésre, gondolok a lét
számra, Így kérjük a szocialis
ta brigádokat, hogy az épit- 
kezés időtartamára segítsenek 
be részvételükkel. Az itt ledol
gozott munka lejében a tár
sadalmi munkáról igazolást 
kapnak. Ezzel a bővítéssel el
érjük azt, hogy tágasabb és a 
követelményeknek megfelelő 
öltözőt kap'unk.

Az új bővítés eredménye, 
hogy kí>. 200 fő részére tud 
biztosítani öltözködési és tisz
tálkodási lehetőséget. Az épít
kezés 1977. július hóban kez
dődött. Várható befejezés 1978. 
június 30-ra van tervezve. Az 
építési-szerelési munka összege 
2 500 000 Ft.

Gondek László

mi dolgozóink, normában vég
zik a munkát. A kereset mel
lett természetben is fizetünk, 
rájuk is ugyanazok a kedvez
mények vonatkoznak, mint a 
saját munkásainkra. Ezzel az 
üzemi munkások ellátásában is 
segíthetünk. Egyszóval ők is 
kedvezményes áron kaphatnak 
gyümölcsöt.

Szalai Antalné, Prekáczka 
Gyulóné, Recska Ferdinóndné, 
Hív Mihályné és a többiek a 
szabadságuk egy részét először 
töltötték munkával egy mező- 
gazdasági üzemben. Először 
idegen volt számukra az új 
környezet, az ismeretlen arcok. 
Talán érzékenyebben is fogad
ták a gazdaságbeli brigádveze

tő „utasításait", mint a gyár
ban saját munkaterületükön. A 
feszültség később feloldódott 

*

A dohánygyári brigád há
romszáz mázsa körte kézi vá
logatását végezte el, százhet
venegy mázsa barackot osztá
lyozott az olasz gyártmányú 
gépsor mellett, továbbá száz
harmincegy mázsa barackot 
szedett.

tanfolyamok
Rengeteg látható jele van, 

hogy ebben az évben a vál
lalatunk is bekapcsolódott a 
„Dolgozz hibátlanul" munka- 
rendszerbe.

Mindenki előtt ismeretesek 
azok a célkitűzések, amiket 
mindennapos, becsületes, nagy 
szakértelmet igénylő munká
val kell elérnünk:

— termelés növelése a ter
melékenység növelésével,

— csökkenteni a fajlagos 
dohányanyag felhaszná
lását,

— minőségjavítás,
— emberi kapcsolatok ja

vítása.

Jó termelési eredményeknél 
javul a minőség, kiegyensú
lyozottabb, nyugodtabb mun
kavégzés megteremti a mun
kavégzéshez elengedhetetlen 
emberi kapcsolatok olyan for
máját, hogy mindenki jól érez
ze magát a Pécsi Dohány
gyárban.

Céljaink elérésének eszkö
ze, a megvalósítás módszere 
a DH-munkarendszer beveze
tése vállalatunknál. Jelentős 
folyamat a DH-munkarendsze- 
ren belül a vezetői állomány 
felkészítése. Ezt a célt szolgál
ta a középvezetők részére 
szervezett vezetőtovábbképző 
tanfolyam, melyen valameny- 
nyi osztályvezető, egyszemély- 
ben fontos felelős munkakört 
betöltő részt vett és természe
tesen vállalatunk párt, gazda
sági, társadalmi szervezeteinek 
vezetői.

A tanfolyamon kapott is
meretek — vezetéselmélet, 
DH-fogalmak, bevezetés sza
kaszai, feltételei, vállalatgaz
dasági ismeretek — birtoká
ban a végzettek fogják ellát
ni az oktatói feladatokat az 
alsóvezetők részére szervezett 
tanfolyamon. A tanfolyam cél
ja, hogy közvetlen irányító 
munkakörben dolgozók, párt, 
szakszervezeti funkciókat betöl
tők, brigádvezetök részletei
ben megismerkedjenek a DH- 
bevezetés során rájuk háruló 
feladatokkal és egységes ér
telmezés alakuljon ki a fel
adat végrehajtását illetően. A 
vezetéselmélet anyagának 
megtanulásával mindennapos 
vezetői gyakorlatukat kell ki
egészíteni, hogy úgy irányít
hassák a területen dolgozók 
munkáját, hogy egyre jobban 
kiszűrjük a hibákat.

Azon túl, hogy rendeletek
ben szabályozott — és az egy
re bonyolultabb feladatok 
meg is követelik — a 4—5 
évenkénti képzést, a vezető 
feladatokat ellátók továbbkép
zését, valamennyiünknek igé
nyelni kell, hogy jobban is
merjük a gazdasági összefüg
géseket vállalatunknál.

Az alsóvezetők részére szer
vezett tanfolyam óraterve és 
tematikája elkészült. A tan
folyam 44 órás lesz és fi- 
gyelembevéve a kétműszakos 
munkarendet, minden előadás 
kétszer kerül leadásra, amit 
egyébként a beiskolázottak 
nagy létszáma is indokolttá 
tesz.

A 82 fő beiskolázott ré
szére a tanfolyamon való 
részvétel kötelező, tanfolyamot 
végzettek a befejezést köve
tően igazolást kapnak.

A tanfolyam szeptember 15- 
től december 8-ig tart, heti 
egy nap (csütörtök), 4 órás 
elfoglaltsággal, a leadott 
anyagból konzultációs lehető
ség lesz, hogy mindenki el
mondhassa észrevételét, véle
ményét, ami egyben segíti a 
hibák feltárását és javításának 
módjait.

• A DH kitűnő hazai és kül
földi tapasztalatokon alapuló 
munkarendszer és azt hiszem 
vitát sem képezhet, hogy ke
vesebb hibával nagyobb ered
ményt érhetünk el. Az ered
ményes munkában döntő sze
repe van az embernek, aki 
tudásával kiegészíti a fejlett 
technikát és még fejlettebb 
technikát hoz létre.

Bertrám Gáborné



Szellemi totó 
a 60. évforduló 
jegyében (I.)

Országos ÉDOSZ sportnap 

Kecskeméten

Nem jutottunk a döntőbe

Leningrádi
mozaikok

A Nagy Októberi Szocialista For
radalom 60. évfordulója tiszteleté
re — az eseményekhez kapcsolódó 
— háromfordulós szellemi TOTÓ-t 
indítunk.

ELSŐ FORDULÓ

1. Mikor alakult meg az első szov
jet — és hol?

1 1917 február, Moszkva

2 1905 május, Ivanovó-voznye- 
scenszk

x 1917 január, Szentpétervár

2. Ml Indította el az 1917-es for
radalmat?

1 Az ország katonai és belső 
helyzete igen rossz volt és 
ilyen körülmények között ad
ta ki a jelszavát a bolsevik 
párt az 1905-ös forradalom 
megemlékezésére, általános 
sztrájkkal. A sztrájkkal kiala
kult körülmények és a belső 
katonai helyzet

2 A Putyilov gyár munkásainak 
sztrájkja, melyet a mensevi- 
kek szerveztek

x A fronton elszenvedett súlyos 
veszteségek és a parasztmoz
galom földfoglalásai

3. Miből bontakozott ki az 1917. 
év február végi petrográdi fel
kelés?

1 A Putyilov gyárból kiinduló 
sztrájkból

2 A petrográdi helyőrség rossz 
ellátása miatt

x Az OSZDMP 1917. február 
23. (március 8.) népgyűlésé
ből, amelyet a nemzetközi 
nőnap tiszteletére hívtak ösz- 
sze az üzemek

4. Milyen létszámú volt a petrog
rádi helyőrség 1917 februárjá
ban, és ennek ellenére miért 
győzhetett a februári forrada
lom?

1 A helyőrség létszáma 164 000 
fő volt, sok volt a kadét és 
a tisztiiskolás

2 A helyőrség létszáma 467 000 
fő volt, a bolsevikok az 1905-ös 
forradalom tapasztalatai alap
ján igen széles körű agitá- 
ciós munkát fejtettek ki a 
katonák között, hogy ne lője
nek a tömegekre

x A hadseregben erős volt az 
esszer párt befolyása, ezért 

nem lőttek a tömegekre

5. Mikor adott ki röplapot a had
sereg tagjai részére a pet
rográdi pb, és mire hivott 
fel benne?

I 1 Arra hívta fel a katonákat, 
hogy álljanak a forradalom 
oldalára 1917. február 25-én

2 Arra hívta fel a katonákat, 
hogy tisztjeiket fegyverezzék 
le és válasszanak parancsno
kot

x Arra hívta fel a katonákat, 
hogy ne engedjék be a né
met területrablókat az or
szágba

6. Milyen eredménnyel járt. hogy 
az OSZDMP felhívására a tö
megek a laktanyákat látogat
ták?

1 A katonák szívesen látták a 
lakosságot és fogadták el az 
élelmet

2 A katonák sokhelyütt átadták 
a fegyverüket a tömegeknek, 
ők maguk a forradalom olda
lára álltak.

x A katonák elbeszélgettek a 
néppel és elpanaszolták, hogy 
nekik is nehéz a sorsuk

7. Petrográdon 1917 februárban le
tartóztatták az OSZDMP városi 
bizottságát, bogyon helyettesí
tették?
1 Az OSZDMP Központi Bizott

sága vette át a politikai 
munka irányítását a városban

2 A bolsevikok Viborg város
részi bizottsága vette át a 
politikai munka irányítását

x A Putyilov gyár pártbizottsá
ga irányította a városban a 
politikai munkát

8. 1917. február 26-án 600 katona 
állt a forradalom oldalára, 
mennyi volt a katonák száma 
28-án?
1 120 000 fő
2 12 000 fő
x 66 000 fő

9. Mikor alakult meg a petrográdi 
szovjet és milyen volt az össze
tétele?
1 1916 decemberében, többsége 

mensevik volt
2 1917 januárban, a többsége 

esszer volt

x 1917 február 27-én este, mint
egy 50 résztvevővel, többsé
ge esszer és mensevik volt

10. A NOSZF előkészítésében jelen
tős volt a bolsevik párt 7. plé
numa. Mikor és hol tartották 
meg?

1 1917 áprilisban, a viborgi 
városrészben

2 1917. április 20-án, Kronstadt- 
ban

x 1917. április 24—29-én. Pet- 
rog rád ban

11. Oroszországban 1917 február 
végén, március elején kettős 
hatalom alakult ki, mit értünk 
ez alatt?

1 Azt, hogy az ideiglenes kor
mány mellett a cár kezében 
volt a hatalom

2 Egyfelől, hogy a burzsoázia 
és az ideiglenes kormány 
tartotta magát a hatalom bir
tokosának, másfelől a tényle
ges hatalom a megalakult 
szovjetek kezében volt

x Azt, hogy az ideiglenes kor
mány mellett a burzsoázia 
kezében volt a tényleges ha
talom, a hadsereg vezérkara 
útján

12. Moszkvában mikor került a ha
talom a felkelő katonák és a 
munkások kezébe?
1 1917. március 1-én estére
2 1917 február végére 
x 1917 március végére

13. Milyen útvonalon utazott haza 
Lenin, a februári felkelés híré
re?

1 Svájc-Szerbia-Románia— 
Ukrajna

2 Svájc-Németország—Svéd
ország—Finnország

x Svájc-Olaszország-tengeren 
Szocsi felé

+1 Lenin az áprilisi megérkezéskor 
(3-án) a pétervári állomáson 
beszédet mondott az őt váró 
tömeg előtt. Ml volt ez a be
széd?

1 Áprilisi tézisek

2 Béke dekrétuma

x Földről szóló dekrétum

A helyes megfejtők között három 
darab százforintos vásárlási utal
ványt sorsolunk ki.

Beküldési határidő: 1977. szep
tember 10.

Cím: Pécsi Dohánygyár, KISZ- 
bizottság. Pécs. Dohány u. 2-8.

Augusztus 5—6-án került 
sor az ÉDOSZ országos sport
napjára, melyet Kecskeméten 
rendezett meg az ÉDOSZ kul- 
túrnevelési agitációs propa
ganda és sportosztály a helyi 
szakszervezeti és sportszervek 
közreműködésével.

Baranya megyét a Tejipari 
Vállalat kézilabdacsapata, va
lamint a Pécsi Dohánygyár 
kispályás labdarúgócsapata 
képviselte. 5-én reggel 6 óra
kor indultunk a Tejipari Vál
lalat autóbuszán. A Baranya 
megyei küldöttség vezetője 
Sabac László, a Pécsi Hús
ipari Vállalat szb-titkára volt. 
A több mint ötórás utazás so
kat kivett a játékosokból. Jól
esett egy rövid pihenő ebéd 
előtt a szálláshelyünkön, a 
Táncsics Mihály középiskolai 
kollégiumban. Itt köszöntötték 
a csapatot, megkaptuk az ét
kezési jegyeket és kis aján
dékkal kedveskedtek. Az étke
zés a sportpálya szomszédsá
gában lévő Gépipari és Auto
matizálási Műszaki Főiskola 
éttermében történt. Ebéd után 
rövid pihenő — mialatt a 
csapatok képviselői lebonyolí
tották a sorsolást. Sajnos a 
sorsolás számunkra nézve 
kedvezőtlenül sikerült, hisz a 
tavalyi 2. és 3. helyezettel — 
a Fővárosi Húsipari Vállalat
tal kerültünk egy csoportba.

A sportnap ünnepélyes meg
nyitójára a Kecskemét Városi 
Stadionban (széktói stadion
ban) került sor, 14 óra 30 
perckor. 15 órakor került sor a 
mérkőzések lebonyolítására, 
két kispályán.

A mi csoportunk az ötös 
pályát kapta s mindjárt kezd
tünk is a Fővárosi Húsipari 
Vállalat csapata ellen. Jól 
kezdődött a mérkőzés, az első

A Pécsi Dohánygyár női labdarúgó csapata. Alinak: Csák Erzsé
bet és Györki Éva (balról jobbra). Ülnek: Heider Magdolna, 
Harmann Klári és Nagy Gyöngyi. A képről hiányoznak Schwarcz 
Katalin és Viola Ildikó.

Keresztrejtvény
Vízszintes: 1. Valeri j Brjuszov:

Az orosz forradalomhoz című köl
teményéből idézünk. Folytatása a 
függőleges 16., a vízszintes 24. és 
54. sz. sorok (zárt betűk itt: S 
ö B D I E). 13. Csavar. 14. Je
gyezd. 15. Lásd el az állatokat. 
16. Hordott. 17. Idegen Éva. 18. 
Nem a gyors — nvl. 19. Arab fér
finév. 20. Irta vala. 22. ZON. 23. 
Szóösszetételek előtagjaként az utó
tag kettőzöttségét jelöli. 24. A 
megfejtés harmadik sora (zárt be
tűk: A E M N E). 25. Ö is a
családhoz tartozik. 26. Tápkeverék I 
28. Becézett női név. 29. Pásté
tommal töltött finom kelt tészta. 30. 
Kérkedő része. 32. Ittrium, kén és 
jód vegyjele. 34. Fordított szemé
lyes névmás.- 35. Tengeri rabló. 36. 
Személygépkocsi márka — nvl. 39. 
Egysége a din. 40. Részben rémít- 
get. 42. Olasz folyó. 44. Görög be
tű — ford. 45. NRT. 46. Önmagába 
visszatérő szabályos görbe. 48. Al
gír — keverve. 50. Kettőzve magyar 
város. 51. Igavonó. 54. A megfej
tés negyedik sora (zárt betűk: T 
V O L). 55. Kötőszó. 56. Nagy
folyó Olaszországban. 58. Állati fé
rőhely. 60. Répa azonos hangzói.
61. Nehéz a fát vágni, ha ez van 
benne — nvl. 63. Henger fele. 64.

10 percben Milkovics két gól
jával 2:0-ra vezettünk. Szünet 
után azonban kiengedtünk és 
2:2 lett a végeredmény. Mivel 
döntetlen eredmény nem lehe
tett, 7-es rúgásokra került sor, 
és ebben 4:3-ra jobbnak bi
zonyultunk.

Tehát az első akadályt, ha 
nehezen is, de sikeresen vet
tük. A második mérkőzésen a 
két húsos csapat játszott egy
mással, küzdelmükből Pápa 
csapata került ki győztesen, 
5:1 arányban.

A mindent eldöntő harma
dik mérkőzésen a két győztes 
mérkőzött egymással. Ezen a 
mérkőzésen is jól kezdtünk — 
Milkovics egy előrevágott lab
dával vezetéshez juttatta csa
patunkat. Az első félidő utol
só percében rövidzárlat a pé
csi védelemben: máris 1:1 az 
eredmény. Szünet után nagy 
küzdelem volt a győzelmet je
lentő gólért. Mindkét kapu so
kat forgott veszélyben. Úgy 
tűnt, ez lesz a mérkőzés vég
eredménye. Az utolsó másod
percekben szabadrúgáshoz ju
tott a pápai csapat, amit ér
tékesítettek. 2:1, és ezzel a 
győzelmével a Pápai Húsos 
került be a vasárnapi nyol
cas döntőbe.

Este műsoros tábortüzön vet
tünk részt. A csapatot igen 
megviselte az utazás, a mér
kőzés, no meg a vereség, így 
szokatlanul hamar ágyba ke
rült a társaság. Vasárnap a 
mérkőzések megtekintésére és 
strandlótogatásra került sor. 
Az ebéd után megköszöntük 
vendéglátóinknak a gondos, 
figyelmes, jól megszervezett 
munkájukat és elindultunk, 
Pécsre az esti órákban érkez
tünk meg.

Kovács János

Magyar zeneszerző. 67. Ittrium, ra
don és jód vegyjele. 68. Tenger
parti homokos föveny.

Függőleges: 2. Duzzasztóberende
zés része. 3. Felfogta. 4. Ameri
go .. . 5. Testnevelési Főiskola. 6. 
Ellenfele. 7. Idegen hármas. 8. 
Kétszer .... aki gyorsan ... 9. Le
puskáz. 10. Időhatározó névutó. 11. 
Halfajta. 12. Művelje a földet. 16. 
Az idézet második része (zárt be
tűk: R B S). 17. Jótulajdonság.
20. Becézett női név. 21. KNP. 25. 
Szerecsen. 27. Töménységet a maxi
mumra emel. 31. Része az adott
ságnak. 33. Ilona becézve. 34. Tej
üzem mellékterméke. 37. Kevert dal. 
38. Tevékeny, serény. 41. Zúzz. 43.
Izmos. 46. Szovjet sakkozó. 47.........
méter — műszer a gázok áramlá
si sebességének mérésére. 49. For
dított helyhatározó rag. 51. Bőrta- 
pasz része. 52. Jár. 53. Egyfajta 
rugó. 57. Eső lehet ilyen. 59. LAA.
62. Felemelt zenei hang. 63. Ké
ret. 65. RN. 66. Kicsinyítő képző. 
68. Háziállat.

Beküldendő sorok: a vízszintes 1., 
24., 54. és függőleges 16. sorok
helyes megfejtései a szerkesztőség 
címére 1977. szeptember 10-,g.

Moszkvából késő este indul
tunk Leningrádba, min

den kényelmet és kiszolgálást 
adó gyorsvonattal, amely a 
közel 800 kilométeres távolsá
got 7 óra alatt tette meg. 
Meglepetten néztünk szét a 
leningrádi pályaudvaron,
ugyanis ez pontosan olyan 
volt, mint a moszkvai. Szállá
sunk a város egyik legmoder
nebb szállodájában, „Dvarec 
Malagyezs"-ben volt, mely 
minden kényelmet megadottá 
vendégnek. A szálló kis és 
nagy Néva torkolata mellett 
épült fel, ahonnan csodálatos 
panoráma tárult az ember sze
me elé. Legelső utunk a Téli 
Palotához vezetett, melynek 
történelmi múltját azt hiszem, 
nem kell ecsetelnem. Lenyűgö
ző épület-együttes zárja körül 
a Forradalom terét. A cári pa
lota belső megtekintésére igen 
rövid idő állt rendelkezésünk
re, de annak építészeti, tárgyi 
gazdagságát hosszabb látoga
tás után sem lehet leírni. Lá
togatásunk következő útja az 
Izsák Székesegyház volt. Mo
numentalitásról már nem szó
lok, de a gazdagságot mi sem 
’mutatja jobban, mint az, hogy 
a kupolák borítására a res
taurálás'során kb. 800 kg ara
nyat használtak fel, belső fres
kói és szobor kompozícióinak 
értéke és szépsége felmérhe
tetlen.

1700-1733 között épült fel a
Petropavlovszkaja erőd. I. Pé
ter cár építtette a svédek el
leni védelem céljára. A kis 
Neva mellett épült háromszög 
alakzatú falakkal, melynek 
csúcsai bástyaszerű védelmi 
pontot képeztek.

A XVIII. század végétől po
litikai börtön, melynek rabjai 
között ott volt a nagy író, 
Maxim Gorkij, valamint Lenin 
bátyja, akit itt ki is végeztek.

A Kis-Neva vizén van le
horgonyozva véglegesen az 
Auróra cirkáló, melynek örök 
a történelmi múltja. Belső lá
togatást is tettünk a cirkálón, 
amelyen jelenleg forradalmi 
kiállítás van. Különben szá
momra meglepő volt egy XX. 
század eleji hadihajó arány
lag fejlett technikai felépítése.

Az Ermitazsban sajnos csak 
a festészeti tárlatot tekintet
tem meg, mivel ennek a vi
lághíres múzeumnak a tárlati 
anyaga olyan hatalmas, hogy 
hetekig kellene látogatni a 
teljes megismeréséig.

Festészeti tárlaton láttam 
Leonardo, Raffaelo, Tiziano, Ve
lazquez, Goya, Picasso leghí
resebb festményeit. A festmé
nyek együttes látványa ben
nem örök élményt hagyott.

I eningrád hős védőinek te-
■” metőjébe vitt az utunk, 

örck tüzek égnek a bejárat
nál, a hatalmas márványtöm
bökkel fedett tömegsírokban

A helyes megfejtők között Juta
lomkönyveket sorsolunk ki.

Az előző számunkban megjelent 
rejtvény helyes megfejtése: Ember, 
én csodállakl De sokra vitted az 
idők mélyében, magad sem hitted.

Könyvjutalmat nyertek: Nagy Csa
ba, 7773 Villány, Szabadság u. 9., 
Schleisz Ilona, 4034 Debrecen, Vá
góhíd u. 4.

A jutalmakat a nyerteseknek pos
tán küldjük el.

PÉCSI DOHÁNYGYÁR

A Pécsi Dohánygyár dolgozóinak 
lapja

Szerkeszti a Szerkesztő Bizottság 

Felelős szerkesztő: Salamon Gyula 

Kiadja a Baranya megyei 

Lapkiadó Vállalat 

Felelős kiadó: Braun Károly

Pécsi Szikra Nyomda 
7630 Pécs, Engel János u. 8.

Felelős vezető: Mellei Rezső

600 ’ezer katona és polgári 
személy nyugszik. A temetőben 
napi 24 órában állandóan 
szól a halotti rekviem ének. 
Anyácska Éneke.

Itt kell szóljak arról, hogy a 
II. világháború alatt Leningrad 
a kétéves ostrom alatt a föl
dig rombolódott, teljes mérvű
én, de a németek nem tud
ták elfoglalni. Ma ez a város 
régi formájában tündököl, 
mindent igyekeztek eredeti for
mában újra felépíteni és oz 
újjal egybeötvözötten formál
ni.

Lenyűgöző épületei, palotái, 
terei, parkjai, hidjai a várost 
behálózó 67 folyója, tavai ér
zésem szerint a világ legszebb 
városai közé emelik.

Leningrád a Szovjetunió má
sodik legfontosabb gazdasági, 
kereskedelmi, kulturális centru
ma. Tengeri kikötője hatalmas 
forgalmat bonyolít le a föld
részek között.

Kulturális élete kimagasló és 
minden igényt magas színvo
nalon elégít ki.

Részt vettem társaimmal 
együtt a szálloda éttermében 
egy ifjúsági összejövetelen, 
ahol voltak NDK, NSZK, len
gyel, svéd, norvég, román, finn, 
valamint szovjet nemzetiségű 
fiatalok. Az eszmecserén kívül 
népdalversenyt rögtönöztünk, 
melyet a tetszésnyilvánítás 
alapján a norvég fiatalok nyer
tek el halászdalaikkal.

Megtekintettük egy balalaj- 
ka-együttes műsorát, melynek 
műsorában nemcsak orosz nép
dalfeldolgozások, hanem Liszt 
Ferenc műfeldolgozásaí is sze
repeltek, s örültünk, hogy a 
közönségnél az ő művei arat
ták a legnagyobb sikert. De 
Liszt Ferenc nevét amúgy is 
nagy tisztelet övezi Leningrád- 
ban.

Az utolsó nap Puskinovóban 
tettünk látogatást, a cári ural
kodók nyári rezidenciája volt 
itt. II. Katalin cárnő építtette 
fel a Nyári Palotát. Jelenleg 
csak fele épületrér-i látogat
ható, mivel a háború utáni 
restaurálás még tart. A hely
reállított rész viszont még le- 
nyűgözőbb értéket és szépsé
get képvisel a Téli Palotánál. 
Parkja tórendszerek, szökőku
tak, szobrok, vízlépcsők har
monikus egységéből áll, me
lyek között sétálva az ember 
teljes kikapcsolódóst nyer.

A mikor már vonaton ültünk 
és elhagytuk Leníngrádot, 

azt hiszem, mindenkit az fog
lalkoztatott, hogy az út emlé
keit rendszerezze, amely ugyan 
soknak tűnt, de mégis kevés
nek arra, hogy egyszer vissza
térve ne gyarapítsa azokat.

Kiss József

i

Második helyen 
női focistáink

Jól szerepel a Dohánygyár 
női labdarúgó csapata az SZMT 
Kupában. Lányaink jelenleg a 
második helyen állnak.

A KISZ-bizottság által hirde
tett „Nyári Kupa" labdarúgó 
tornán a Dohánygyár csapató 
az első fordulóban a Gyógy
szertár Vállalat csapatával ját
szott és 3:1-re győzött.

SZMT Kupa eredményei: 
Dohánygyár-Porcelángyár

4:1, Dohánygyár-Vendéglátó 
6:1, Dohánygyár-Szikra nyom
da 5:0, Dohánygyár—Sopiano 
0:6, Dohánygyár-Tanácsi Épí
tők 1:1.


